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REFERAT 

MØDE I HANDICAPRÅDET 

Mandag d. 19. juni 2023 kl.09.00-12.00 

Besøgsgården Saxenhøj/ 

Kantinen på Saxenhøj 
 

 

Kl.09.00-10.30 Rundvisning på Besøgsgården 

Handicaprådet mødtes foran Besøgsgården, hvor Værkstedsassistent Britt Hansen tog imod og gav en 

rundvisning sammen med et par tilknyttede borgere. 

Oplæg om Besøgsgården v. Støtte & Vejledning Guldborgsund, Leder Betina Schlander og 

Afdelingsleder Morten Dall. 

Den beskyttede beskæftigelse består af 150 borgere, der bliver visiteret til Støtte & Vejlednings tilbud ud 

fra §103 og §104.  

Støtte & Vejledning har fire arbejdsfællesskaber:  

1. Besøgsgården  

2. Sax Café 

3. Park, Træ & Montage  

4. Smedeværkstedet og Sæbefabrikken. 

Der er 32 medarbejdere, hvoraf 10 er flexjobbere. Der er to landmænd, og flere med håndværksmæssig 

baggrund.  

Sikkerheden vægtes højt, så brugerne bliver oplært til at bruge de forskellige maskiner. Det er dog ikke 

alle, der har forudsætningerne til at få lov at bruge alle maskinerne.  

Borgerne kan komme i praktik i forskellige virksomheder med håb om, at de kan få et skånejob 

efterfølgende. Skånejob er for dem, der har en pension med sig. Der er ikke nogen borgere, der bor på 

tilbuddet. 

Kl.10.30-12.00: Resten af mødet i Handicaprådet foregik i mødelokalet, der ligger i kantinen 

på Saxenhøj.  

1. Godkendelse af dagsorden. 

• Godkendt. 

2. Bordet rundt 

Per: Foreningen ’Liv i Stubbekøbing’ har ansøgt om at indrette det gamle Stubbekøbing Rådhus til et 

aktivitetshus med værksteder, systue og PC-support.  

Centerchef for Center for Trivsel & Social Indsats (CTSI): CTSI kunne godt tænke sig, at det blev 

indrettet til et værested, men der mangler frivillige, så hvis ’Liv i Stubbekøbing’ kommer frem til noget, 

er CTSI interesseret i et samarbejde. 

 



 

2 
 

Bent: ’Naturen Rundt Projektet’ havde en god tur til Marielyst. Mange var glade for turen og kom med ros 

til den nye badebro, selvom den er lidt smal. Handicaprådet har et ønske om, at der kommer en 

opbevaringskasse til proteser på badebroen, imens man er i vandet.  

Teknik & Miljø: Der kommer kasser i Nykøbing og på Marielyst. Teknik & Miljø undersøger om der kan 

sættes en lås på kasserne, så de ikke bliver skraldespande. Der er en udfordring med badebroen i 

Marielyst, hvor der er 1 meter ned fra handicaprampen til sandbunden. Derfor har Teknik & Miljø lukket 

rampen af. Der åbnes når sklitning herom er klar. 

 

Teknik & Miljø: Efter aftale med ulykkespatientforeningen har Teknik & Miljø videreformidlet deres 

informationsvideoer på APP’en Naturlandet.  

Birthe: Mange er kede af at ’Huset’ er lukket.  

   

Kenneth: Der er flotte steder i kommunen med Bautasten, som der godt kunne gøres opmærksom 

på.Teknik & Miljø: Det bliver en balancegang – lodsejerne skal give tilladelse, hvis der f.eks. laves ruter. 

Det er ikke alle Lodsejere, som ønsker det. 

3. Tilbagemelding fra Teknik & Miljø på spørgsmål fra mødet d.20. april v. Teknik & Miljø 

• Elevatoren på biblioteket i Rosenvænget er ikke bygget, men byggeriet går i gang snarest. 

• Status for Lydfyr med vibration – Teknik & Miljøs vejfolk laver et forsøg med Banegårdskrydset 

ved McDonalds. Folketidende vil gerne skrive en god historie om lydfyr. 

• Liften i Nykøbing Havn er ikke beregnet til personer. Teknik & Miljø/Guldborgsund havne 

etablerer ikke personlift. De enkelte aktører skal selv stå for at have en lift.  

 

4. Tilgængelighedsprojekter v. Teknik & Miljø. 

Sagsfremstilling: 

Status på igangværende projekter og opsamling på forslag til nye projekter. 

Igangværende projekter: 

• Folkedanserhuset – Lang rampe over Tingsted Å. 

• Fuglsang – Rampe. 

Ingen har klaget over forslagene. De bliver begge bygget hen over efteråret. Der er afsat 600.000kr, 

men det bliver nok lidt dyrere.  

Forslag til nye tilgængelighedsprojekter. Der er 1. million kr. tilbage i anlægspuljen.: 

• Lyd/lys/vibrationsfyr både i Banegårdskrydset og McDonalds-krydset. Vurderet pris 400.000 kr. 

• Handicapshleter/toilet ved Ovstrup Spejdercenter. Anlægssum 185.000 kr. Friluftsrådet har 

bevilget 85.000 kr.  

Per: Der kan være forhold omkring Stubbekøbing Rådhus, som jeg gerne vil vende tilbage med. 

Beslutning: Teknik & Miljø går videre med de to projekter – lyd/lys/vibrationsfyr ved 

banegården/McDonalds (400.000 kr) og Ovstrup-projektet vedr. etablering af handicapshelter (100.000 

kr) 

Administrationen indstiller til Teknik, Klima og Miljøudvalget til godkendelse. 

 

5. Toiletter og EL-ladestandere for alle.  

Sagsfremstilling: 

Dansk Handicap Forbund har sendt materiale vedrørende Toiletter og EL-ladestandere. Handicaprådet 

drøfter materialet og deres forslag om etablering af flere handicapvenlige toiletter og placering samt 

funktionalitet af EL-ladestandere.  
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Se bilag:  

• Toiletter for ALLE i ALLE kommuner.  

• Fremtidens ladestandere for ALLE. 

Drøftelse: 

Kan tilgængeligheden til parkeringsautomater forbedres? Teknik & Miljø: Parkeringsautomaterne er 

private. De kommer i udbud og vores projektleder har materialet, som han kan tage med til udbyderne, 

så de har anbefalingerne. Det samme gælder for de offentlige toiletter. 

 

6. Opdatering af forretningsordenen 

 

Sagsfremstilling: 

 

Forretningsordenen er blevet opdateret ud fra de input, der kom til mødet i april.  

 

Se bilag: Udkast til Forretningsorden.  

 

Har I noget, som I gerne vil have tilføjet/ justeret?  

 

Drøftelse: 

 

Handicaprådet: Det er en sammenblanding af vedtægter og forretningsorden. Vedtægterne skal ikke med 

i forretningsordenen. De kan være med som bilag. Handicaprådet skal tilbage til en mere simpel udgave, 

som har været gennemgået før. Der skal pilles meget af det ud og det skal gøres mere simpelt. Hvordan 

fungerer den daglige drift? 

 

Centerchef CTSI: Man kan tage det lovmæssige ud, men Handicaprådet skal tænke på, at der kommer 

nye medlemmer, der har brug for at forstå rammerne. Handicaprådet fastsætter selv sin forretningsorden 

og den kan ændres fra gang til gang, hvilket skal skrives ind.   

 

Rettelser:  

• Der holdes 6 møder om året. (Der står 5-6 i udkastet). 

• Handicapprisen: Der skal stå, at der er en frivillig person eller organisation, der får prisen. 

• Administrationen trækker loven over i bilag og skriver forretningsordenen om med de simple 

dagligdags regler, så det står som punkt 1, 2, 3 og ikke som §.  

• Årlig beretninger: I første kvartal. 

• Økonomien skal beskrives. 

Det aftales: Forretningsordenen revideres med de inputs og ønsker, som Handicaprådet drøftede – altså 

opstilles i punkter og ikke i §§’er- det forvirrer. Alt det lovmæssige, skal i et bilag, som placeres bagerst i 

forretningsordenen. 

Den reviderede forretningsorden kommer på næste rådsmøde. 

 

7. Temamøde til oktober 

 

Sagsfremstilling: 

 

Handicaprådet skal holde et temamøde til oktober, hvor der også skal udarbejdes en arbejdsplan over de 

indsatsområder, som rådet vil sætte fokus på i 2024. 

Har I forslag til emner for dagen? 

Drøftelse: 
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Der er mange tabuer for handicappede og ikke-handicappede unge mennesker - for eksempel seksualitet.  

Hvordan får Handicaprådet de 15 til 35-årige med handicap til at deltage? Paraatleter, kan måske trække 

nogle unge mennesker til. Kunne man bruge Mick Øgendahl som trækplaster? Et trækplaster kunne også 

være nye biler eller smarte kørestole og så videre. 

Det vil være godt at bruge vandrehjemmet som mødested i stedet for kommunen – det gør 

arrangementet mere afslappet og kan måske tiltrække de unge bedre? 

Handicaprådet kan få hjælp fra konsulentgruppen i CTSI (hvor Sebastian kommer fra), hvis der skal være 

et større arrangement.  

Handicaprådet holder først arrangementet i april 2024 (måske uge 17), hvis det skal være stort.  

Arrangementsarbejdsgruppe: Susan, Kenneth, Anette og sekretæren. 

 

8. Status på Budget 

 

Der er 76.341kr tilbage på kontoen. Der var 88.000kr da vi startede året. 

 

Handicaprådet/Kenneth laver en oversigt over faste poster. 

 

Handicaprådet vil gerne have Pædagogfri Zone til at spille musik til Handicapprisoverrækkelsen mandag 

d. 4. december. Sekretæren har kontaktet dem og fået en aftale i hus. 

 

 

9. Affaldssortering for blinde og svagsynede 

Sagsfremstilling: 

Affaldssortering er en stor udfordring for blinde og svagsynede - for hvordan finder man den rette 

beholder til sine kartoffelskræller og tomme rødbedeglas? 

Man kan muligvis få en seende til at hjælpe, men seende assistance er ikke altid tilgængelig, når man har 

brug for det. 

Der er brug for en løsning, der gør affaldssortering mulig for blinde og svagsynede, så de på egen hånd 

kan finde det rigtige sted at dumpe deres sorterede affald. 

Løsningen er taktile skilte, der er udviklet og testet i samarbejde med Dansk Blindesamfund.  

De følger Miljøstyrelsens forskrifter. De er visuelt samstemmende med Det Nationale piktogramsystem, 

udarbejdet af Kommunernes Landsforening og Dansk Affaldsforening.  

Læs mere på Effektions hjemmeside på dette link: 

Sådan får du affaldssortering, der imødekommer blinde og svagsynede - Effection  

Åben informationsbrochure her 

Drøftelse: 

Det er REFA, der står for affaldssorteringen, og de har fået ovenstående materiale tilsendt. 

Handicaprådet vil gerne have at REFA deltager på et af de kommende møder, hvor de kan fortælle om, 

hvordan de forholder sig til problemstillingen.  

Beslutning: 

Kenneth og Teknik & Miljø laver en aftale med REFA til augustmødet. 

 

https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Feffection.dk%2Fsaadan-faar-du-affaldssortering-der-imoedekommer-blinde-og-svagsynede%2F&data=05%7C01%7Csers%40guldborgsund.dk%7Cd6f6f72e897048117c7108db667e9863%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C638216466121375271%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=f77%2F42ZLesgMjyJporhlC9uVAj0coUfm2rgqP1A86lY%3D&reserved=0
https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/ap/b-59584e83/?url=https%3A%2F%2Feffection-my.sharepoint.com%2F%3Ab%3A%2Fg%2Fpersonal%2Fjme_effection_dk%2FEbveMA9JoxtMqKpVwm6GkgIBQ7EuydHDfkA5b7SKGvcEeA%3Fe%3Dp0OKai&data=05%7C01%7Csers%40guldborgsund.dk%7Cd6f6f72e897048117c7108db667e9863%7C237bb9cd925c41fcaa3b71395d0ab97b%7C0%7C0%7C638216466121375271%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=kJUJl64Ii1jq%2Fd8eP6k12djLsHdibWpHahhPU%2FboFWA%3D&reserved=0
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10. Punkter til næste gang/ fremtidige punkter 

o REFA 

o Udsattereformen til næste år. 

o Tilbud om besøg på Forsorgshjemmet til et kommende møde 

 

11. Høringer (Deltagere: Kenneth, Bent, Per, Annette og Birthe) 

 

12. Høring FUS – stomihjælpemidler  

Sagsfremstilling: 

Arbejdsgruppen for FUS-stomi 2023 sender udbudsmaterialet til udbud af stomihjælpemidler til 

kommunal høring til ældre- og handicapråd. 

Da udbudsmaterialet består af megen tekst og flere bilag kan det med fordel prioriteres, at ældre- og 

handicaprådene fokuserer på kravspecifikationen, da de øvrige bilag er standardiserede dokumenter. 

Arbejdsgruppen vil gerne have ældre- og handicaprådenes tilbagemelding senest den 21. juni 2023. 

Giver høringssvarene anledning til ændringer, vil der blive holdt et webmøde angående rettelserne. 

Som I nok bemærker, mangler bilag 2. Det skyldes, at bilag 2 først udformes ved spørgsmål til 

udbudsmaterialet i udbudsprocessen, og af samme årsag er det ikke vedlagt som et bilag nu.  

13. Høring FUS – Parykker. 

Sagsfremstilling: 

Den nuværende aftale på parykker udløber 31.10.2023 og FUS tovholder i Køge har igangsat 

udbudsprocessen vedrørende ny aftale.  

Da parykker er omfattet af servicelovens § 112, skal der foretages høring i ældre- og handicapråd jf. 

retssikkerhedslovens §§ 30 og 37a, stk. 2. 

14. Høring FUS – Brystimplantater  

Sagsfremstilling: 

Den nuværende aftale på brystproteser udløber 31.12.202 og FUS tovholder i Køge har igangsat 

udbudsprocessen vedrørende ny aftale.  

Da Brystproteser er omfattet af servicelovens § 112, skal der foretages høring i ældre- og handicapråd jf. 

retssikkerhedslovens §§ 30 og 37a, stk. 2. 

Svar til alle tre høringssager:  

Handicaprådet kvitterer for det gennemarbejdede udbudsmateriale.  

Handicaprådet vil gerne understrege vigtigheden af, at brugeren har mulighed for at vælge 

mellem flere produkter alt efter, hvad der passer bedst til vedkomne. 

Desuden er der brug for undervisning i korrekt brug, rengøring og vedligeholdelse.  

Handicaprådet opfordrer til, at der informeres om servicering og garanti på produkterne - 

herunder, hvordan man forholder sig, hvis produktet udløber eller der kommer 

produktændringer fra leverandøren. 

 


